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ANNUAL REPORT 2012-2013 

(version française à la page 5) 
 

A review of our goals for this year indicate that the West Island le goût de lire communautaire/ 

born to read is healthy and strong. 

 

Goals for 2012-2013 
 

Continue Born To Read involvement with 1,2,3,Go in eastern Pierrefonds  

We continue our involvement on the steering committee, as one of the community partners 
associated with the 1,2,3,Go early childhood projects, eg. language workshops, book bags, 
parent workshops, reading trolleys, etc. 
 

Maintain the expanded Born To Read “Books and Play” program at the Riverdale CLC 

It was another successful year with two meetings a week;  68 sessions were held from Sep-
tember to June, with 792 children attending from 80 families.  The lending library continued to 
work well and 918 books were borrowed.  The Pierrefonds CLSC made a few visits and con-
tinue to recommend clients to the program, including some children with special needs.  It is 
clear that the program is providing a valuable service to the local community. 
 

Research possibilities for a family literacy program in the Duff Court area of Lachine 
The avenue of approach through Maple Court Elementary School did not work out despite the 
best efforts of committee members and the support of the school principal, since the priorities 
of the Home and School Association lay elsewhere.  We may make another approach in the 
future, and in the meantime will look at other possibilities in this Lachine area. 
 

         Community Born To Read 

          Le goût de lire communautaire 



 

2 

Maintain and expand the browsing/lending library for parents and young children in 
the Born To Read Centre at the Riverdale CLC 
We continue to receive donations of gently-used books and the process of sorting and 
shelving is ongoing.  Since board books are very popular with our youngest visitors, we 
have also purchased several to supplement those donated.  
 

Sustain and enrich our relationships with A Ma Baie clinic and Pierrefonds  Commu-
nityProject (PCP) by distributing bookbags and books and encouraging early 

 literacy 
Two English and two French volunteers continue to visit the CLSC Well-Baby Clinic in 
eastern Pierrefonds on the second Thursday of each month.  They distribute red canvas 
Born to Read bags of four age-appropriate board books in either French or English to the 
parents of newborns.  The volunteers engaged the parents in conversation about the im-
portance of reading to their offspring from a very early age, an activity which would in-
crease vocabulary, enhance the bond between parent and child, and lead to success in 
school.  Each time the parent returns to the clinic with their child, the parent or child may 
choose another individual book.  57 (48 French and 9 English) bags of books and 114 (75 
French and 39 English) individual books were distributed this year. 
Our presence at the central Pierrefonds PCP monthly community luncheons continued to 
be greatly appreciated by PCP staff, parents and tots.  They looked forward to story time 
and the distribution of books.  Once again three successful activities were undertaken: a 
visit for parents to the Books and Play program at Riverdale, a visit to the Pierrefonds li-
brary for the preschool, and a scrapbooking session with the mothers.  We did not continue 
with the Visiting Moms’ program this year as we had been unable to regularize the pro-
gram.    Over the course of 7 luncheons we distributed 67 English books and 13 French 
books, for a total of 80 books plus 2 book bags, 1 each of English and French.   

 

Refine the Born To Read “Saturday Books and Games” program for 5- 7 year olds at 
the Riverdale CLC 

The program started with the 10 spaces taken and 10 more on the waiting list.  There were 
6 regular tutors and 3 more as short-term.  The routine remained the same as last year 
and the average attendance per session was 7.  Unfortunately, the reliability of tutors from 
among Riverdale High School seniors remained problematic, and planning for the coming 
year will need to address this. 
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Plan and organize a fundraising event 
A very successful concert featuring the group “Harpissimo” was organised for April.  It was 
held at St. Mark’s Church in Dorval.  Despite a late snowstorm, there was a full house of 
an enthusiastic and very appreciative audience.  Donated door prizes added to the enjoy-
ment, and most people stayed to enjoy the refreshments after the concert. 
 

Continue to recruit and orient new volunteers 

A few new volunteers have joined our activities this year, so that we are able to offer the 
optimum level of service without anyone feeling overburdened. 
 

Undertake a search for a bookkeeper/treasurer and additional members for the steer-
ing committee 

This is an area that needs attention, since efforts so far have not succeeded. 
 

Take the steps to become incorporated 

This submission continues to be delayed and will be addressed in the coming year. 

 

Highlights 

This year a total of 59 bags of books were presented at our various sites; since our inception 

in 2001 we have distributed more than 900 bags of books to young parents. 

The Pearson Educational Foundation, with whom we work closely, once again donated books 
for the Margaret Manson Award to be presented to a student in each elementary school.  
Born To Read  paid for half of the 34 books given to students who had travelled a challenging 

path to attain graduation from an elementary school. 

Our enthusiastic team, Board members and volunteers, continue to be passionately dedicated 
to the effort to make a difference in developing and supporting family literacy in our commu-
nity.  Special thanks to the volunteers who made our fundraising event so successful.  And an 
extra special thank you to Gordon Guy, for his help and support to make the Harpissimo con-
cert successful. 
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Community Born To Read/le goût de lire communautaire  
 
c/o Riverdale High School, 5060 Sources Boulevard 
Pierrefonds, Québec H8Y 3E4 
 
Phone: 514-683-1510  Email: info@borntoread.net 

www.borntoread.net 

"Children are made readers on the laps of their parents"  

 Emilie Buchwald  

 

Fundraising 
 

As well as our Harpissimo fundraising event, individuals, community groups and businesses 
have been creative and generous in providing us with the means to meet our goals this past 
year.  We are most grateful to the following people and organizations for their support: 

the Pointe-Claire Oldtimers for their continued monetary support, 

St John Fisher Elementary School for their continued considerable financial support and 
donation of gently-used books that are a boon to us in providing books for the pre-school 

siblings of our le goût de lire / born to read babies, 

Yolande James, MNA for Nelligan, 

The Thursday Women’s Bridge Marathon, 

our le goût de lire / born to read friends, including 

LARSE members who continue to faithfully support us 
with their individual donations. 

and last, but not least, the Estate of Elizabeth Stewart for 

its outstanding donation to le goût de lire / born to 

read once again this year. 

 

 
Goals for 2013-2014 
 

Continue Born To Read involvement with 1,2,3,Go in eastern Pierrefonds   

Maintain the expanded Born To Read “Books and Play” program at the Riverdale 
CLC 

Research possibilities for a family literacy program in Lachine 

Maintain and expand the browsing/lending library for parents and young children in 
the Born To Read Centre at the Riverdale CLC 

Sustain and enrich our relationships with A Ma Baie clinic and Pierrefonds Commu-
nity Project (PCP) by distributing bookbags and books and encouraging early liter-
acy 

Continue to recruit and orient new volunteers 

Undertake a search for a bookkeeper/treasurer and additional members for the steer-
ing committee 

mailto:info@borntoread.net
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RAPPORT ANNUEL 2012-2013 

  

L’examen de nos objectifs pour cette année indique que le goût de lire communautaire/ born to 

read est en bonne santé et vigoureux.  

  

Objectifs pour 2012-2013 
  

Continuer l’implication du Goût de lire auprès de 1,2,3,Go dans Pierrefonds est 
Nous maintenons notre implication au Comité directeur, en tant qu’un des partenaires associés 
avec le projet préscolaire 1,2,3,Go, ex. ateliers de langage, sacs de livres, ateliers pour les  
parents, chariots de lecture, etc. 

 
Maintien du programme étendu « Le livre et le jeu » au CLC Riverdale 

Une autre année réussie avec deux rencontres par semaine, 68 séances se sont tenues de sep-
tembre à juin, avec 792 enfants présents venant de 80 familles.  La bibliothèque de prêts a conti-
nué à bien fonctionner et 918 livres empruntés. Le CLSC Pierrefonds a fait quelques visites et 
continue à recommander des clients au programme, incluant plusieurs enfants avec besoins parti-
culiers. Il est clair que le programme fournit un service valable à la communauté.  

 
Possibilité de recherche pour un programme d’alphabétisation pour le quartier Duff Court à 
Lachine 

L’approche via Maple Court Elementary School n’a pas fonctionné en dépit des efforts des mem-
bres du comité et du soutien du principal de l’école, car les priorités de l’Association Parents-
Maîtres avaient pris une autre direction. Nous pourrions tenter une autre approche à l’avenir;    
entre temps  nous chercherons d’autres possibilités dans ce quartier de Lachine.  
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Maintien et expansion de la bibliothèque de prêts/entrée libre pour parents et jeunes en-
fants au Centre Le goût de lire au CLC Riverdale 

Nous continuons à recevoir des dons de livres usagés en bon état et le processus de tri et de  
rangement se poursuit. Étant donné que les livres cartonnés restent populaires auprès de nos 
plus jeunes clients, nous en avons acheté plusieurs pour compléter les dons.   

  

Maintenir et enrichir nos relations avec la clinique A Ma Baie et le Projet communautaire 
Pierrefonds (PCP) en distribuant sacs de livres et livres et en encourageant  l’alphabéti-
sation précoce 

Deux bénévoles anglophones et  deux  francophones continuent à rendre visite à la clinique 
Bébé-santé du CLSC à Pierrefonds est, le deuxième jeudi de chaque mois. Ils distribuent les 
sacs de livres du Goût de lire en tissu rouge contenant quatre livres appropriés à l’âge en fran-
çais ou en anglais aux parents de nouveau-nés. Les bénévoles lancent la conversation sur 
l’importance de la lecture précoce à leur progéniture, ce qui a pour effet d’augmenter le voca-
bulaire, d’encourager les liens avec le parent et conduira au succès scolaire.  Chaque fois que 
le parent revient à la clinique avec son enfant, le parent ou l’enfant choisit un autre livre. 57 
(48 en français et 9 en anglais) sacs de livres et 114 (75 en français et 39 en anglais) livres 
individuels ont été distribués cette année.  
Notre présence aux lunchs mensuels communautaires du PCP continue d’être grandement 
appréciée par le personnel, les parents et les petits. Ils ont hâte à l’heure du conte et à la dis-
tribution de livres. Une fois de plus, trois activités réussies ont eu lieu: une visite des parents 
au programme « Le livre et le jeu » à Riverdale, une visite à la bibliothèque de Pierrefonds 
pour les préscolaires et une séance d’albums avec les mamans.   Nous n’avons pas pu conti-
nuer le programme de visites aux mamans car nous n’avons pu régulariser le programme. Au 
cours des 7 lunchs, nous avons distribué 67 livres anglais et 13 livres français, soit un total de 
80 livres plus 2 sacs de livres, 1 de chaque anglais et français.  
  

Raffiner le programme « Livres et jeux du samedi matin » pour les 5-7 ans au CLC River-
dale 

Le programme a commencé avec 10 espaces occupés  et 10 sur une liste d’attente. Il y avait 
6 tuteurs réguliers et 3 de plus à court terme. La routine est restée la même que l’année pas-
sée et la présence moyenne de chaque séance était de 7. Malheureusement, la présence de 
tuteurs seniors de Riverdale est restée problématique et la planification pour l’année à venir 
devra en tenir compte.  
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Planifier et organiser une collecte de fonds 

Un très beau concert avec le groupe « Harpissimo » a été organisé en avril, tenu à  l’église St. 
Mark à Dorval. Malgré une tempête de neige tardive, il a fait salle comble et réuni un auditoire 
enthousiaste. Des prix de présence ont ajouté au plaisir de la soirée et la plupart des gens 
sont restés après le concert pour partager les rafraîchissements.  

  
Continuer le recrutement et la formation des nouveaux bénévoles 

Quelques nouveaux bénévoles se sont joints à nous cette année, ce qui nous permet d’offrir le 
meilleur service sans surcharger quiconque.  

 
Entreprendre la recherche d’un comptable/trésorier et d’autres membres du comité  

   directeur 

Comme nos efforts sont restés vains jusqu’à présent, nous devons y porter attention.  
 

Procéder à l’incorporation 

Cette soumission continue d’être retardée et sera examinée dans l’année qui vient.  

  

Temps forts  

Cette année 59 sacs de livres ont été délivrés à nos différents sites; depuis le début en 2001, 

nous avons distribué plus de 900 sacs de livres à nos jeunes parents.  

La Fondation éducative Pearson, avec laquelle nous travaillons en étroite collaboration, a encore 
une fois fait don de livres pour le prix Margaret Manson présenté à un élève de chaque école pri-
maire. Le goût de lire a payé la moitié des 34 livres présentés aux élèves qui ont dû faire face à 

bien des défis pour atteindre la graduation de l’école primaire.  

Notre équipe enthousiaste, membres du bureau et bénévoles, continue à se dévouer avec pas-
sion à la tâche de développer et de soutenir l’alphabétisation familiale dans notre communauté. 
Nos remerciements à tous les bénévoles qui ont contribué au succès de notre collecte de fonds. 
Et un merci tout spécial à Gordon Guy pour son aide et son soutien au concert Harpissimo.  
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Community Born To Read/le goût de lire communautaire  
 
c/o Riverdale High School, 5060 Sources Boulevard 
Pierrefonds, Québec H8Y 3E4 
 
Phone: 514-683-1510  Email: info@borntoread.net 

 www.borntoread.net 

« C’est sur les genoux de leurs parents que les en-
fants deviennent des lecteurs » 

Emilie Buchwald  

 

Collecte de fonds  
  

En plus de notre concert Harpissimo, particuliers, groupes communautaires et entreprises se 
sont montrés innovants et généreux en nous  aidant à atteindre nos objectifs de cette année. 
Nous sommes très reconnaissants de leur soutien aux personnes et organismes suivants:  

Les Oldtimers de Pointe-Claire de leur soutien monétaire  
     indéfectible,  

L’école primaire St-John-Fisher pour leur considérable soutien   monétaire indéfectible et 
le don de livres usagés en bon état qui nous aident à four-

nir des livres aux frères et sœurs de nos bébés le goût 

de lire / born to read.  

Yolande James, MAN de Nelligan,  

Le Marathon de bridge féminin du jeudi.  

Nos amis de le goût de lire / born to read, incluant les 

membres de LARSE qui continuent à nous soutenir de 
leurs dons individuels.  

Enfin, la succession d’Elizabeth Stewart pour son don ex-

ceptionnel à le goût de lire / born to read une fois de 

plus cette année.  
  
Objectifs 2013-2014 
  

Continuer l’implication du Goût de lire avec 1,2,3,Go à Pierrefonds est  

Maintien du programme étendu « Le livre et le jeu » au CLC Riverdale   

Possibilité de recherche pour un programme d’alphabétisation à Lachine   

Maintien et expansion de la bibliothèque de prêts/entrée libre pour parents et jeunes 
enfants au Centre le goût de lire du CLC Riverdale  

Soutenir et enrichir nos relations avec la clinique A Ma Baie et le Projet commun- 
     autaire Pierrefonds (PCP) en distribuant sacs de livres et livres et en encourageant 

l’alphabétisation précoce   

Continuer le recrutement et la formation des nouveaux bénévoles  

Entreprendre la recherche d’un comptable/trésorier et d’autres membres du comité 
directeur  

mailto:info@borntoread.net

